
disruption of the march caused Dr. King’s aides to camandeer 

an automobile, and Dr. King and his party were escorted by 

police to the Rivernont: Hotel operated by Holiday Jrns of 

Aneeica. (HQ 157-9146-45). Dr. King left the march at 
11:1.5a.m. and checkesd into the Riverrnont Hotel at 11:24a,m. 

where he stayed uitil March 29, 1968. Dr. King and his party 

were scheduled to return to Atlanta on March 28, 1968, at 

9:05p.m. via Eastern Airlnees and were scheduled to leave 

Atlanta the. morning of March 29, 1968, for Biltmore 

(HQ 157-9146-45). Thus, remaining in Me^his on the night 
of the 28th was a change in plans. '

Ite city ^ckred a 7:(0pm. curfew and approximately .

3,5(W members of the Tennessee National Guard were called out 

to end the vioennce. During the disurbancce four blacks were 

shot, o^ fatally; approximately 150 fiees were set; and over 

300 persons were erres^d. Approximately one percent of the 

marchers engaged in Icotnig and vodncce and many of these were 

people who were CrimLnalll inclueed and who had been in previous 

trouble. The March 29, 1968, issue of the Memphis "Gomrmecial 

Appeal” reported that many of the. looters and window breakers 

were black power advocates and that several wore jackets of 

the "Lvaaders”. However, other sources, including Lieutenant 

E.H. Akin ° the Memhis Police Department, indicated that
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many high school age students had put the word "Leaders’’ on 

their jackets for effect and were not necessarily affiliated 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The vioeence and 

disruptoon of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the planned! 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Memphis and 

demratrate that he had not lost his effectieexess in 

lending nonviolent marches.

Dr. King, together with his SCLC staff, returned to 
Mem^h-s on A>riL 3, 1968, at 10:33a.m. After a press 

conferee at the airport, the group proceeded to the Lorraine 

Motel, arrivn^ there at approdmately 11:20a.m. At about 

12:05p.m. Dr. King left the Lorraine Motel for a meeting at 

the Centenary Mithodist Church (Security and Surveiiancee Rept. 

of G.P. Tines, inspector, Maphis Police Department, dated 

July 17, 1968). Dr. King announced at this meeting that his 
purpose in isturneg to Memhis was to lead a mass march on 

A>ril 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).
However, on Aril 3, 1968, United States District 

Cort Judge Briley Brown issued a temporary isttraeieg order 

gainst further marchess in Memphs (HQ 157-9146-9, p.1).
Dr. King returned to the Loiraeee Motel at 2:25p.m. and sometmne 

that afternoon Federal Marshals served him and hi.s aides wit:h
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the restxanwg order. (Security and Surveillance Rept. of 

G.P. Tines, inspector, Memphis Police Department, dated 

July 17, 1968).

At approximately 4:00p.m. Dr. King and the SCLC stiff 

met with the BOP group at which time Charles Cabbage requested 

money to institute BOP pleas t:o start a "Liberatoon Scbo!” 

and a ‘Black Co-op”. Dr. King agreed to use his uffiencce 

to secure iimds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to help 

write up a plea. It is beieeeed these concessions were made 

to BOP in order to keep them in Ine. and prevent them from 

following a violent pattern. (HQ 157-9146-9, p.9)

' On the night -of April 3, 1968, Dr. King spoke to 

. approximately 2,000 persons at the Mason Temple. He emphasized 

that the scheduled mass march must be held on April 8, 1968, 

to re-focis attentorn on the eight-wek old sanLtatoon workers 

strike.

After the speech, Solomon Jones, Jr., serving as 

Dr. King's cha1U--eur drove him back to the Lorraine Motel. .

Dr. King told Jones to report back on Thursday morning, 

April 4, 1968, at 8:3Cai.m. because he had to appear in court 

in connection with a restrahmg order. (Mem>his 44-1987-2322 

p.51.)
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3. Dr. King's Activities on Aril 4, 1968

According to Mrs. Georgia M. Davis of Louszille, 

.Kentucky (FBI intends HQ Fili 44-38861-21634, p.20) she, 

Rev. A.D. Wiliams King, (Dr. King's brother) and Mrs. Lucie 

Ward arrived in Memphis on Aril 4, 1968, from Florite and 

registered at tte Lorranie Motel at approximately 1:00a.m. 

Upon inquiring about Dr. King, they were told that he was 

attending a strategy meeting at a church. The three then 

■ went to the church, but Dr. King was not there.

Returning to the motel, Dr. King's brother, 

Mrs. Davis and Mrs. Ward conver-sed in room 207 until they 

observed Dr. King, along wh Reverends Ralph Abernathy 

and Benard Lee, gettng out of a taxicab in the motel 

courtyard at about 4:3te.m. Dr. King was invited to room 207 

where he visieed with his brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

until about 5:C0a,m. He t:hen went t:o -room 306 where he and 

Rev. Abernathy were registered. About a half hour later 

Dr. King went to room 201 where he visited with Mrs. Davis 

f©r approximitely one hour. Aftewards he reurnedi to room 

306 for a strategy meeting scheduled for 8:00am.

Solomon Jones, Jr., Dr. King's chafer, reurrned 

to the Lor]riinie Motel at about 8:30a.m. to take him to court.
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However, Rev. Andrew Young advised Jones that he was going to 

court instead of Dr. King. Therefore Jones was requested 

to remain at the motel. (HQ 44-38861-2322, p.51).

Dr. King remained at the motel the entire day, 

returning to ram 201 at about 1:30p.m. to visit Mrs. Davis. 

He was later- joned in room 201 by his brother, Mrs. Ward, 

Abernathy,, Lee, Young, and Attorney Chauncey Eskridge. 

The group conversed until about 5:45p.m. when Dr. King 

announced they were going to dinner at the. home of 

Rev. Billy Kyles (HQ 44-38861-2634, p.23). */ Enroute to 

ram 306 to dress, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

motel courtyard and told him to start the car. as they were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is a dnceppaccy in the exact time Dr. King returned 
to ram 306. Mrs. Davis places the tme at 5:45p.m. However, 
in an FBI" interview, Rev. Abernathy stated that on Aril 4, 
1968, he and Dr. King di.d not leave the motel and spent most 
of the day in ram 306. He further stated that he and Dr. King 
had been gone, from ther ram for pprrtximaely one hour or 
less when they returned to' trie room at about 5:30p.m. to get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (HQ 44-38861­
2322, p.48).
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At approximately 6:00pm. Dr. King and Rev. Abernathy 

started to leave room 306. Rev. Abernathy stepped for a 

moment and Dr. King walled out onto the balcony just outside 

Ue drr to the room (HQ 44-38861-2322, p.46). He saw Jones 

standing besi.de the car on the ground level and began a 

conversation about the weather. Jones advised Dr. King 

that hie should put: on a topcoat as it was cool outside. 

During this conversation, Dr. King was facing west and Jones 

was facing east and lookng up at Dr. King from the ground 

level. As Dr. King acknowledged Jones’ concern about getting 

his topcoat, Jones heard a sound which he thought was a fire 

crracker and Dr. King fell to the Heer of t:he balcony in front 
of room 306. Jones immediately called for help and a number 

of Dr. King's aides, who were either in their rooms or standing 

in the courtyard, rushed t:o his sick (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ Seme critics of the FBI investigator have speculated that 
SOlomon Jones, Jr. set Dr. King up for the assassinator by 
unduly detaihnig him on the balcony. Nothing in the evidence 
reveled by tie task force lends any credence to such speculator.
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4. FBI Intelligent and Local. Police Activities

a. FBI Informants. Robert G. Jensen, the Special.

Agent in Charge of the Memphis Field Officer, and Joseph 

Htter, cat agent; for HURON, have ui^rqU.votllly assured 

tie task force that there was no electronic surveillnte of 

Dr. King in Mempis. I; was explaned that M<em>his was not in 

tie md^trem of Dr. King's SOT lC;ivities (interview 

of Social Agenit Joe Hester, June 23, 1976, App.B).

However, FBI agents did observe the slrn.tltOon worker's 

strike activities for intelliiicr^ purposes and the Mephiw 

Police Department (MPD) and coinidenial paid informants did 
supply- inffo:mltOon to the field office (Iitexvrw of former 

SAC Rtfbet Jensen, July 7, 1976, App.B). .

Our investigateon disclosed that there were five paid 

tOIn:idinttal- informants providing intellirncee regarding the 

racial ^tuatiorn to tie Memphis Field Office on a continuing ■

basis. The inrtelliiitee coverage provided by these hrdividrais 

related to the lcCt.vities of the Nation of Isami, Black Students 

Association of' MSU, Students for a Demccatic Society, Black ' 

Org-anzing Power, Black United Front;, AfroAmirCcin Brother­

hood, Invaders and the sli.tatOon workers strikke. There is
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no evidence that the activities of these informants related 

directly to Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that would suggest that these informants were connected in 

any way with the assassination of Dr. King. (HQ 134-11867; 

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infilraaion of the Invaders. In addition 

to the paid FBI iforaants, an officer of the MPD infitraaedl 

the Invaders in an undercover operators. The officer who was 

later exposed and is no longer with the MPD, was intevieeeed 

by the task force. The undercover assignment began in 

February of 1968 f:or the specific purpose of .infiltrttig 

the Invaders who became active about the same time of the 

sanLtatoon workers strkce. According to the officer the 

MPD was primarily interested in the Invaders , not Dr. King , 

because the MPD was concerned about what they might do. The 

police officer was , in fact , accepted as a member of ^e 

Invaders and particip^ed in their activitees. On the 

evening of April 4, 1968, when Dr. King was shot , the informant 

had been on a shopping trip with Reverend James Bevel and 

Reverend James Orange. The informant said he returned 

to the Lorraine Motel at approximately 5:00p.m. and was 

standing in the motel courtyard at the time Dr. King was 

shot. He is positive that the shot that kiieed Dr. King
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came from the rear of the buildigs Which front on South 

Main Street.

c. MPD Smveillncee Dtail and Remval of Detective 

Reecdtt from Duty. - From the time of Dr. King s return 

to Memphis on A>ril 3, 1968, uitil the time of his 
assassinator, he was under physical surveillnce by the 

MPD. Upon learning of Dr. King's flight schedule, Inspector 

G.P. Thies of the MPD mspecttional Bureau jnstructted two 

black plahrclohies officers, Detective Edward E. Reeditt and 

Patroihiain Willie B. Richmond, t:o go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and to keep him under continous 

surveillmce in order to see With whom he came in contact. 

According* to Inspector Tines, the saiveilamct was ordered 

because Dr. King was a controversial figrr:d and had met with 
local black miiOnts on his prior visit t:o Memphis. Whle 

at the airport a Mrs. Thomas Mathhwss pointed her finger at 

Recditt and told him that she was going to get him (Report 

of G.P. Tines, July 17, 1968, Re: Security and Surrveillinte 

of Dr. King, App. B.)

*/ The removal of Rdddtt from duty was cited as one of the 
bases for the. House Select Ccmmttee to investigate the 
assassination of Matin Luther King, Jr-.
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In addxicn to the surveillance detail. Assistant 

Chief of Police W.P. Huston ordered a detail of four men, 

commanded by Inspector Don H. Smith, to go to the airport 
for the purpose of providing security for Dr. King. Wile 

waiting for Dr. King to arrive, Mrs. Thomas Matthews ‘

advised Lieutenant George K. Davis that she had come to the 

airport t:o pick up Dr. King and that no one had asked for 

police to be assigned to him. Inispector Smith also asked 

Reverend James Lawson where they were going when they left 

the airport and he replied: *We have not fully made up our 

minds." Nevertheless, when Dr. King and his party left the 

airport:, Inspector Smith and his men foiowed them to the 

Lorraine Mitel, arrivng there at approximately 11:20a.m. 

With the assistance of inspector J.S. Ga>lian and two other 

officers, inspector Smith and his men secured the entrances 

to the motel. ' ’

Dr. King and his party left the Lorranie Mitel at 

approximately 12:05pm. and were follwwdl by the security 

detail to the Centenary Methods t Church where a meeting 

was held. The detoil secured the front and rear entrances 

of the Church until approximately 2:15p.m. when Dr. King and 

his group returned to the motel. The security detail then 

returmed to the motel area and rreiumred their posidons uicil 

they were ordered to headquarters by Chief J.C. Macdonald
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at approximately 5:05p.m. Inspector G.P. Tinies stated in 

his report that he was not conferred with and has no ida 

why the security detail was removed from Dr. King after 
5:05pm. Former Chef Macdonald has no present recollectoon 

of the security detail (interview of James C. Macdonald, 

former Chief MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

detail was not resumed on April 4, 1968, (Reports of 

Inspectors Don H. Smith and J.S. Gagliano as incorporated 

in Report of Inspector G.P. Tines, supra.)

As a separate activity fom the security detail. 

Detective Reddit and Patrroman Richmond went to the airport 

on Airi 3rd and observed Dr. King’s arrival. When Dr. King 

left the airport they foiowed him to the Lorranee Motel 

and loomed that he was registered in room 306. Reeddtt 

teleplOoned headquarters and roomed Inspector- Tinies where 

Dr. King was staying. At approdrately 12:05pm. Reddit: 

and Richmond foiowed Dr. King and his party to the 

Clotloary Metihoddst Church when a closed meeting of 

approxiraitely 30 black ministers was scheduled, Reddit 

again called headquarters and advised his superiors of hs 

Iccatooii, Redditt was iOstmctlei to leave Richmond at the 

churrch and for him to return to the ana of the Lorraine 

Motel, for the. purpose of finding a suitable-place where 

close siurveiHnce could be kept on the motel. Richmond 

remained at the Centenary Methocdst Church unnil the
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meeting was over at approximately 2:15p.m. Richmond then 

went to Clayborn Temple where he thought Dr. King would 

address the sanitation workers prior to a scheduled 3:(0p).m. 

march. However, Dr. King did not make an appearance there. 

Richmond teepphnedi headquarters at about 3:3(p>.m. and was 

advised that Dr. King had rearmed to the motel and that 

Redddtt had set up a surveiiancce post at Fire Station No. 2, 

located at South Main and Butler streets. Richmond 

immaculately left Clayborn Temple and joned Reddit at tte 

fibre station. (Interview of PatrCan W.B. Richmond, 

April 9, 1968, MPD Statements;, State v. James Earl Ray 

p. 1444).

The rear ^f Fire Station No. 2 overlooks the Lorraine 

Mated and provided an excellent vantage point where Reddit 

and Richmond could observe Dr. King and his associates as 

they entered and left the mptel. On Appil 3, 1968, Reddit 

and Richmond remained at their observation post mil 6:35p.m. 

at which tmte they were reHewed by Lieutenant E.H. Arkin 

and Lieutenant J.V. Papia of the MPD Internal Security Bureau. 

(Statement of Edward E. Reddit, Apil 10, 1968, MPD Statements, 

State vs. James Earl Ray p. 1453).

After leaving their observation post, R^dit and 

Richmond went to the Mason Temple where Dr. King was
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scheduled to address a mass meeting;. Stortly after they 

arrived at. tie temple, Redditt was approached by Reverend 

Malcomb D. Blackburn and told that the word was out that 

he was over in the fire station near the Lorraine Motel 

spying with binoculars. Reverend Bladdum also advised 

Richmond that, the temple was the wrong place for him 

because tie tension was too high. Fearing they would be 

exposed, Redditt and Richmond left the meeting at approximately 

8:50p.m« (Reprt of inspector G.P. Tines.)

■ Reddit and Richmond remm.ed their surveiUnce

of the Lorraine Motel- frcm Fiore Station No. 2 on Aril 4, 

1968', at Mrfta.rn. At approximately 12:50p.m. Reddit, 

received a threatening telpphme oaH from a female who 

stated that he was doing the black.people wrong, and they 

were going to do him wrong. (lit:evilw of Edward E. Reddit, 

Apri.10, 1968.)

At trIrcrxirately 4:00p.m., Reddit was rrilrei by • 

telrhhnle to leave, the fun station and report t:o headquarters 

where he was advised that threats had been made on his life. 

He was, thlrli:orl, ordered to move hi.s family into a motel 

under an assumed name by Frank Hollman, former Director 

of Police and Fire, Memphis, Tenn, (itatuview of Frank 

Hoioman, September 15, 1976, App. B.) Reddit was taken
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home in a squad car, but refused co move his family because 

of a sick relative. At about thetrne the squad car arrived 
in front of Reddtt’s resddaice, it was announced on the 

radio that Dr. King had been shot. Afer a couple of days, 

Reddtt did not hear any more about the threat on his life. 

(Interview of Edward E. Reddtt, July 8, 1976, App. B.)

In our efforts to trace the source of the threat, we 
have found to Philip R. Manure, an investigator with the 

Senate Investigating Goomttee, chaired by Senator McClellan 

was in Memphis on April 4, 1968. While at the MPD Manuel 

advised them, based on a telejhone caai to his office in 

Waslhington, t;hat the Senaite Gomuctee Staff had information 

fe« an fafomant in Mississippi that the Mississippi 

Freedom Demorattiic Party had made plans to kill a "Negro 

ieeuemant" in Memphis. Manuel left Memphis on a 5:50p.m. 

flight to Wasthngton and the next day (Apdl 5, 1968) he 

teleh]fnfed the MPD and advised them that the threat was on 

the Hee of a 'Negro leatmant” in Knofvilll rather than 

MumMs. (R^rt of inspector G.P. Tines, July 17, 1968, 

supra.)

Fillip R. Manuel nlitier has a present recollection 
of providing the iiLfomatif<m regarding the ttai^t to the MPD, 

nor does he have a memoraindmi of the event. However, he
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confmed that' he was in Memphis and visited the MPD at 
the time stated and that his office did have a Mississippi 

source. Moreover, hie said the events sounded famlar and 

he behead the MPD records were correct. (Interview of 

Philip R. Manuel, September 28, 1976, App. B.)

Although Rhditt was rtltevtd from duty at Fire 

Station No. 2, Richmond remained there and continued to 

observe Who entered and left the mtel. At approximmaely 

6:00pm. Richmond saw Dr. King hove his room and walk ’ 

to the handrail on the balcony. The Reverend Billy Kyles 

was standing off to Dr. Kings right. An instant: later 

Richmond heard a loud sound similar t:o a shot and saw 

Dr. King fall back from the hanctail and put hi.s hand up 

to his head. At approximately 6:01p.m. Richmond teepphoned 

headquarters and reported that Dr. King had been shot. 

He was uistmcepd to remain at the fore station. Richmond 

then yelled to members of a MPD tactical squad (whi.ch had 

stopped at the station a few moments earlier) that he 

beHe/ed Dr. King had been shot. He then rran to the front 
of the fire station and Icokpd north and south on South Main 

Street, but did not see anyone running or walking, except 

the men in the tactical squad who left the fibre station 
running in diftertnt dirrtctOns:. Shhotly thereafter,
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Obtain J.G. Ray arrired at the fire station and instucteed 

Richmond to go to headquarters and make a detailed report 

of what he had seen. (IhtevfW of Patroman W.B. Richmond, 

April 9, 1968, supra.)

d. Dealls of Two Black Firemen fr<m Fire Staton 

No, 2.*/ As of A>ril 3, 1968, torveei E. Wallace and Fl.oyd E. 

Newsum were the only black fiemen assigned to Fire Station 

No. 2 of the Memph-s Fire Dejrartmait (MFD). Wallace was 

working the night shift on Aril 3rd and Newsum was scheduled 

to report for the day Shift on April 4th. Both of these 

hdivouals actively supported the sanitation workers strike,, 
attending their reliees and mating fnancia cotributons.

In our interview of Wallace (Interview July 8, 1976 

App. B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on the night 

of April 3rd his captain told him that a rail had ccne in 

requesting that a man to ^tailed to Fire Station to. 33. 
He was ihmf.iatfly detailed to No. 33 altlough it was raining 

and he was preparing to go to bed. Wallace fete stated 

that wtilt Fire Station No. 33 was understaffed as a whole, 

there was no storage of personnel for the pump trait on whoh 

he worked. Otherwise, he does not know why tf was ^tailed.

*/ The details of the black frfmfn from Fire Station No. 2 is 
a secordi reaton cieed as a basis for the House Select Oommttee 
to irifstigitf the assassinaton of Matin Luther King, Jr.
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Also, on the night of April 3rd Firman Newsum, in 

a wholly personal capacity, atrended a rally at tie Mason 

Temple where Dr. King made his last.■speech. When hr returned 

home (about 10:310p.m.) there was a message for him to call 

Lt. J. Srith at the fire department. When he called, 

Lt. J. Srith ordered him to report to Fire Station No. 31 . 

on the morning of April 4th rather than Fire Statin No. 2. 

Newsum clams that Fire Station No. 31 was overstr^ngth at 

the time and hi.s detail made hi.s company short:. Moreover, 

he says he never has received a satisfactory explanation 

why he was detailed. However, he did say that Lt. Barnett 

at one time told him he was detailed at the, request of the 

police. (Interview of Floyd E. Newsum, July 8, 1976, 

App- B.)
Interveews of past and present members of the MFD have 

failed to disclose the individual who initiated the order or 
the r^son for detaiing Wallace and Newsum. According to 

former Lt. Jack Smith, he received a. teepphone call between 

3:C0)p.m. and 5:<0p.m. on Aril 3, 1968, fom either Captain 

James T. Baiity or former Assistant Chief Arthur J. RLvalto 

to the personnel department specifically requesting that 

Newsum be detailed. No raison was given for the detail. 

Smth said he immeeiatrly called Newsum, but Newsum was not
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home. Therefore, Smith left a message for Newsum to call 

the fire station. Newsum called about 10:30p.m. and Smith 

advised him of the detail (Interview of Jack Smith, dated 

September 27, 1976).

WOlace’s,commanding officer, then Captain R.T. 

Johnson, liewise stated that he received a teeephone 

call from someone in the personnel department requesting 

him to dettall Wallace. However, Johnson has no preset 

recollection of who the lniivi<Ual was that made the 

request, (Interview ^f R.T. Johnson, Dejpity Chef, Memphis 

Fire Department, December 21, 1976, App. B.)

Neither Captain Baity nor former Assistant Chief 

Rivalto has any present recollection of the detail of 
Wallace or Newsum. Captain ^ty indicated that any 

district chef could have ordered the men moved (Interview 

of James T. Bhty, September 27, 1976, App. B). Also, 

former Assistant Chef Rivalto said the fire department 

shifted people around all the time when a company became 

understrength because of sickness, etc. (interview of 
Arthur J. Rivalto, September 27, 1976, App. B).

Similarly, the former Chef of the MFD, Ewnh A. 

Hahlton, has no recollection of the details. He speCilated 

that the men could have been detailed for a ’fill in" to 
bring a company up t:o strrength (Interview of Edward A. 

Hsamlton, September 27, 1976, App. B).
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The MFD Strenth Ri»rt-Fire:ightng Personnel for 

Sdft-"A", BtteWns One and Eight, dated Ami 3, 1968 

Attached -o R^^dew of James R. Boat-wight, October 20, 

1976, Ap. B) show that Wallace’s Company No. 2 at Fire 

Static No. 2 was operating at minimum strength (five men) 

afcer he was detailed; whereas Company No. 33 to which he 

was detailed operated at one over the minimum strength 

(four men) after the detail. Likewise, the Strength Report 

for Sift ’B" for Battaiocns One and Two, dat:ed Aril 4, 

1968 (Also atached to the Boatwright- interview of October 20, 

1976) show that Newsum's Company No. 55 at Fire Station No. 2- 

was operattng ^ minimum strength (five men) after the detail, 

but Company 31 t:o which he was detailed operated at one over 

the minimum strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Chef James O. Barnet stated 

that the people on ^e security detail oprrltng out-of 

the fre statwn probably felt better without Wallace and 

Newsum around (Interview of James O. Barnett, September 27, 

1976.) On the other hand, Assistant Chief James R. Boatwright 

explained that they were having a. very terse situation at 
die time; brat a number of threatening calls had been 

received at Fire Station No. 2; and that the consensus of 
opinion was that Wallace and Newsum were detailed for their 

own protecton, since t:hey were the only black firemen assized 

-o ^t ^tnn (Interview of James R. Boatwright:, September 23, 
1976).
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In this connection MPD Patirohan Willie B. Richmond 

and former Detective Edward E. Recddtt, who conducted the 

siurveiiamce of Dr. King and his associates from the fire 

station, were recontacted and speeifically asked whether 

they had requested that Willace and Newsum be detailed. •

Both Richmond and Redddtt denied that they made such a 

request or had knowledge of any one else in the police 

department making such a request (Reintervews of Richmond 

and Redddtt, September 28, 1976, App. B).

Or investigator has not disposed any evidence 

that the detail of Wdlace and Newsum was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. However, 

the cir^tnees grounding the details strongly suggest 

that both men were detailed becau.se they supported the 

soiitaticn workers and were considered to be a threat to 
the seccuity of the survcilaaicc of Dr. King conducted from 

the fire station by Patromon Richmond and Detective Reditt.

e. MPD Tactical Units- Their Deployment and 

Activities on the Evening of April 4, 1968. When the sanitaton 

workers of Memphis began their strife in February of 1968, the 

MPD either organized or beefed up varous tactical units. 
Geneally, each of these units consisted of 12 law enforcment 

offceers frm the MPD and the Shelby County Sieerff’s Department.
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These units were organized for the purpose of avoiding riots 

which other cites, such as Detroit, had experienced (Interview 

of Frank HoUman, former Director of Fire and Police for the 

City of Memhis, September 15, 1976, App. B). Documents 

obtained from the State's Attorney General (Item 9 from MPD 

Miscellnnoous Records) show that on the evening of Apil 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical 
units in service at various locations as follows:

Tacit Unit No. Street Locations

Thomas and North Parkway,

Jackson and Watkins

Chelsea and Watkins

Main and Butler

Georgia and Orleans

Trigg and Latham

Bellevue and Effie

Union and Bellevue

Florti and Gayoso

In addition to the tactical units, the documents 

obtained from the State's Attorney General show that there 

- were ten regular police cars (with 3 to 4 men per car) in 

the general area of the Lorraine Motel. These cars were 

at the foiowing locations at the tme Dr. King was shot:

-33-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



Car No. Street Locations

224 Main and Beale

228 Third and Poplar

232 Fourth and Butler

230 Union and Front .

236 Third and Balz

245 Second and Gayoso ••

247 Crump and Barton

365 Larmar and Bellevue

367 Polar and Cleveland

369 Linden and East

The map (Part of lem 9 fom MPD Miscellnnoous 

Records, see App. A, Ex. 1) shows that Tact Units 10 and 18 

were within a radios of one mile of the crme scene (200 

block of Mulberry Street) at the tme of the shooting; and 

Tacit Units 6,11 and 12 were within a radios of two miles 

Of the scene. Tact Units 7,14,1.5 and 16 were located outside 

the boundaries of the map and 'are not shown. Cars number 

224,230,232,245 and 247 were within i radius of one mile of 

thn scene and cars number 228 and 369 were within a radios 

of two miles. However, cars number 236,365 and 367 were 

outsdde the boundaries of the map.

Particular emphasis is given to Tact Unit 10 and 

the lctivitnes of its men, as this un.t was located at 

Fire Station No. 2 (S. Main and Bitler) at the time of the
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shorting. On the aftennoon of A>ril 4, 1968, Tact Uat 10, 

consist^ of three cars and 12 men stopped at Fire Station 

No. 2 for a rest break at approximately 5i50p.m. The unit 

was commanded by Lt. Judson E. Ghormley of the Shelby County 

Sheriffs Department. The other members of the uni.tr incuded 

Deities W.A. DuFour, WJ. Berry, Vernon DOLlahitr, R.N. Baker 

and Ronald Maley of the sheriff’s department:-; and Patromen 

Caroll Dunn, Willim Gross, Jason Morris, Barney Wight, 

Emmett Douglass and Torrance Landers of the MPD.

Intervews of the above named men indicate that when 

the unit arrived at the fire station, the cars were parked 

on the north side of the fire station, entrance with the lead 

car actually obstructing the sidewalk. The second car was 

parted directly behind, the lead car and the third car was 

double parked alongside these two cars. (MPD Statements, 

State v. James Earl Ray, DuFour p. 1449; Berry p. 1450; 

Ghormley pp.1451 and 1532; Dllahite pp.1455 and 1505; 

Dunn p.1457; Gross p.1460; Morris p.V63; Wight p.1466; 

BOker p.1468; Douglass p.1469; Landers p.1471 and Maley 

p.1480.)

While Patroman Douglasss remained with the lead car 

to monitor the radio, all of the other men went into the free 

station to take a break. When the shot was freed that kiUed 
Dr. King (at approximately 6:01p.m.), these men were at various
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locations in the fibre station drinkng coffee, making telephone 
calls, etc. PatroLm Richmond, who was manning the surveillance 

post in the rear of the station, yelled throughout th1 station 
that Dr. King had been sho it. The members of the tact unit, 

some of whom had heard the shot, Hl run cult the north side 

of the fro station and then east toward the rear of the fire 

station and the Lorrawe M)tel. (See diagram of crime scene, 

Ape- A. Ex. 2). 1

Patrohran Douglass, who had remained in the lead car 

to montor the radio, heard the shot when it was fired. He 

immdiately got out of the car and ran toward the rear of t:he 

fire station with the other men. After RatTom-arn Douglass 

realised what had happened, he rearmed to the lead car, along 

with Patroman Wright:, and radioed the dispatcher that Dr. King 

had been shot. Douglass and Wight then drove the lead car , 

south on S. Main to E. Butler, east on E. Bitler to Mulberry 

and north on Mulberry to the entraxce of the Lorranee Motel. 

Douglass and Wright later drove the car, accompanied by one 

or two other unidentifidd officers, north on MULberry to 
Holing, west on Haling to S. Main and south on S. Main to the 

front of the buildnrgs located just north of the fire statocn. */

*/ There are conflicts in the staemrents of Dotglass, Wight 
and Gormley; Douglass stated that Gormley and other uIU.d1ntifidd 
offcrers got in the car with him at the fire station and they drove 
to the Lorraine Motel. According to Wight's version, pe and 
Douglass left the fore station tog1th1r and picked up one or two 
other unidentifiedi officers at the Lorranee Motel. On the other 
hand, Ghormley claims Pi turned around at the concrete w!l at the 
rear of the fire station and ran to the front of the station and 
then north on S. Main Street. •
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The other men in the tact unt continued to the rear 

of the fire station to a concrete retaining will abutting 

MUberry Street. DuFour, Dullahite, Moris, Baker, Landers, 

Maley and Dun climbed down the concrete wH and ran across 

Mlberry Street t:o the Lorraine Mtel. DuFour and Moris ran 

up the stairs to tte balanyr Where Dr. King’s body lay. 

The people there said the shot had come from a red brick 
building north of the fire station on S. Main Street. Wile 

DuFtour rained with Dr. King’s body until the ambulance came, 

Morris ran north on MO-berry to HuLing and west on HuLing to 

the north side of the butldnigs fracing S. Main Street. Another 

office (probably Miley or Durn) was already at that point; 

and Moris stopped te to assist him in securing that area.

Baker ran to the Mtel balcony where DuFour was standing 

besife Dr. King's body. He then ran back to Mulberry St. and 

iran north for a distance to an alley. Baker ran intro the 

alley looking for anything suspicious. He noticed that 
other members of the tact unit were securing a building .

(probably the building with its north end on Huling). 

Therefore, Baker went to the corner of Milberry and E. Butler 

and took up a position there.

After Landers learned the direction the. shot came 

from,, he found a 55-gallon drum and clmbed back up the 

concrete u^taning wall on Mulberry St. into the lot on
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which the building where the shot was fired is located. Landers 

observed that the bathroom window was partially opened, and 

he saw an elderly white male come up to the window and look out: , 
He ordered him -to get back frcm the window.. Landers alto saw 

an elderly wate female looking out a window directly south 

of the bathroom window. He ordered her to get away from the 

window. Landers also chected the bushes on the lot for 

evidence and checked the entire area for footprints. After 
other officers arrreed, Landers and another MPD officer 

clmbed onto the roof of a one story building which backs 

up to Mulberry St. This building runs along the north side 

of the building whence the shot was freed. Finding nothing 

on the roof, they came down and started up an alley lading 

to a basement. About 10 feet up trie alUy they found two 

fresh footprints in the mud. Landers guarded these footprints 
until bolide detectives arrived on the scene. Subsequently, 

a plaster case was made of each footprint.. However, the 

footprints were never positively idientifedi by either the 

MPD or the FBI. '

Upon learning where the shot was freed frcm, D)llahite 

and Miley ran out of the ratel courtyard, turned north on 

Milberry to Huling and west on Huling toward S. Main. Maley 

stopped in the cento: of the block and began guarding the
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north end of the bulc^. Howler, Dollahite centred running 

(w.th gun drawn) to S. Main and tunned south on S. Main. 

Dillahite noticed a number of patrons in Jim's Gill at 418 

S. Main. He ran into the cafe and ordered everyone to remain 

seated and not:, to leave. Doiahite then stopped momentrily 

at Ganipe's Amusement Company located at 424 S. Main where 

he observed a green bed spread lyng in the doorway partially 

covering a blue suiccase and a box containing a rffle. As he 

continued down S. Main a short disarnce near a fenced-in 

parking area, D)01rhite observed Lt. Gormley and mother 

officer coming north on S. Main. DUahite turned around 

at that point and walked back to Cmnpe's store ahead of 

Lt. Ghormley and then crossed the street for the purpose of 

sectoring the front of the building. After he took up his 
positoox, Doglass and Wright drove up in the lead car.

Other offccers who did not climb down the retaining 

win at the rear of the fire statin and run to the motel 

are Ghormley, Gross and Berry. After running to the , 

retaining wan and observing the people pointing to the 

buildug on S. Main St., Berry came back to t:he fire station 

entrance, jrnped in a cruiser and drove north on S. Main to 
the first intersecton at Huling where he stopped the car ■­

in the street and secured that area.
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Ghormley and Gnosis also returned to the front of 
the fire station after first running to the retaining will. 
They both turned north on S. Main and ran toward Hhh^. 

Ghormley stopped at Coupe's Amusement Co. where he observed 

what appeared to be a blanket partially covering a blue 

suitcasse and a Browning rifle box with about a foot of the 

barrel of a rifle exposed..

The apparent discrepancies in the statements of 

Ghormley and Dllahite can be accounted for only by the 

mass ccnfision which must have occurred immediately after 
the shotting. However, it appears that Ddlahite first 

observed the bundle wile running south on S. Main with 
his gun drawn. But, he continued past Csanpe’s Amusement 

Company and after he saw Ghormley and the other officer 

coming north he turned around and took up a positon on the 

opposite side of toe street from Coupe's.

Guy H. Cmipe, the owner of Campe's Anusemant Co., 

informed Ghormley that a whte male had just dropped the 

bundle in front of his door a minute or two earlier and had 

run south on S. Main. Ghornmey radioed this hfComatOOTl to 
headquarters and stood guard over the articles. Stootly there­

after, Canipe told Ghormley that a white Mustang automobile 

had left the area at a high rate of speed after the bundle was 

dropped. Ghormley also radioed this Uffomatton to headquarters.
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Accordiug to the transcript of the MPD radio tapes 

(MPD James Eal Ray Supplements, Attorney Genera's copy, 

Suppiemeet. 79, p.1714) Tacit Unit 10 advised the dispatcher 

that Dr. King had been shoot at the Lorraine Motel at 6:03pm. 

By 6:06p.m., the dispatcher had ordered a circle fomed 

around the Lorraine Motel and tie btaldnigs west of the 

mtel on S. Main. Moreover, patrol cars and other Tacit 

Units had begun to arrive on the scene. At 6:07pm. Tact 

Uiit 10 advised the dispatcher that the weapon was in front 
of 424 S. Main and that the subject ran south on S. Main. 

At 6:08pm. the subject was described as a well-desssed,yomg, 

wtatemaie. At 6:1.0pm. the dispatcher reaayed inoomatin 

from Tacit Uiit 10, that the subject had left the area in a 

late model white Mistang.

The men in the Taut Units and patrol cars kept the. 

area sealed off, directed traffic, and checked out suspicious 

individuals while detectivees frcm the Homci.de Squad investi­

gated the scene, inspector Nevelyn E. Zachary of the MPD 

Homcide. Squad arrived at the Lorranie Motel at approximiaely 

6:15p.m., and by 6:30pm. he had taken custody of the bundle 

of articees found in the doorway of Ganipe's Amusement. 

Zachary turned the bundle, except for a tree shirt and pair 
of shorts, over tro the FBI at about 9:30 or 10:00pm. The 

tree start and shorts were also tunmed over to the FBI after 

the laundry marks were checked with local laundries (Ihitervew? 

of fomer Inspector Nevelyn E. Zachary, September 15, 1976, . 

App. B).

-46-
2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



B. The FBI investigation Of The Assassination

1. The Department of Justice Response and FBI 
Peroormncce

. a- TheMurder. At ^prcodmuely 6:00 p.m. on 

Aril 4, 1968, Dr. Martin Luther King, Jr., was standing 

on the balcony outside of his room at the Lorraine Mitel 

in Memphs, Termessee. Moments later, Dr. King was shot 

by a high power rifle and then rushed to St. Joseph’s ,

Hospital. At 7:05 p.m. he was pronounced dead. The 

cause of death was a billet wound which tore the major 

neck blood vessels and severed the spinal cord at the 

root of the neck (Mempis 44-1.987 Sub sec. 1-13, and see 

autopsy report, App. A, Ex. 3).

b. Top 'priority investigation Ordered. The Memphis 

Police Department was :taealtely aware of the King assault 

and promptly notified the FBI Memphis Field Office headed by 

SAC Robert G. Jensen. SAC Jensen telephoucally relayed the 

inoomatonn t:o W^'rhngton where Director Hoover and Attorney 

General Clark were normed. The Memphis Field Office was 

directed on ^ evening of A>ri.l 4, 1968 to immeiarely conduct 

a full investigation of the mutter as a possible violation 
of 18 U.S.C. 241, the ciw1 rghts conspiracy statute (HQ 44­
38861-109). '
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This directive soon become national in scope with 
SAC’s in a.1 FBI Field Offices being ordered by teleype 

on Aril 7, 1968, to participate and conduct a top priority 
investigatocn under thUr personal supervisicm. .This meant 

all -leads were t:o be afforced immeiate, thorough and 

imaginative attention and ail possibiliiees frem such leads 

exhausted. Also, 24 hours was set as the period after receipt 

of a lead within which the isveetigitOn. and reporting miat- 

be competed. A.1 SAC’s were to bear personal respcosibility 

for any failure tio handle the investigator (HQ 44-38861-153).

c. Progress of the Investigator. The breadth of 

this top priority investigator os repeatedly evidenced in 

the MuTon fiees. A.1 informant sources - racial, security 

and criminal - were mmeiately alerted and contacted for 

inormatoon. The KKK and other hate groups as weei as 

individuals known to have violent rioCiiitiii were checked!. 

The files were checked for prior threats against Matin Luther 

King, Jr. (HQ 44-38861-2649). Name checks were continuously 

being made on Selective Service records, city and teepphene 

directories, rrivlii icenwe bureaus, motor vehicle. rbvSi0rs5, 

fnoncial institutors, creKt records, criminal and cvi. 

i:lcorrs, marriage Herses, p^lic utility rolls, unions, * 

common carrier piseesglr ists and moire (e.g. HQ 44-38861-233).

(1) Bessie Brewer* s Rooming House. Key information 

was developed early at Bessie Brewer's Rooming House whence
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the shot was fired. Bessie Brewer, Quarles A. Stephens 

and Wiliam Q. Anchutz were uttevelewed and a physical 

description of a suspect was obtained. _

B^sie Brewer, resident manager of the rooming house, 

explained that a "John Willard" registered with her A^il 4, 

between 3:00 p.rn. and 3:30 p.m. He was first directed to 

Room 8, but rejected lt became it had a stove and refrig­

erator. Instead, he asked for a sleeping ram only and 

accepted Room 5-B in the rear of the hostelry. This ram 

provided a wincow wUh a view of Dr. King's ram at the 

Lorraine Mtel. Mrs. Brewer described the new tena^ as 

a white male aprodmtely 35 years of age, 5'11" to 6' tall, 

weighing 180 pounds with a medium build and presenting a neat 

clean appearance (Memphis 44-1987 Sub Sec. 1-15).

Stephens, who was in his ram on the afrenian of 
Aril 4, remembers hearing feetsteps between Room 5-B 

and the bathroom. He also remembers the bathroom being 

occupied for co^idtrible petriojs of tme - 20 to 30 minutes - 

without water running or the toilet being flushed except fr 

the last Visit;. This last visit ended When he h^d what: 

he is certain was a gun shot. Intern^ted by the shot,. 

Stephens, opened his door to the hallway to see a man rumhg 

down the hallw carrying a large wrapped bundle. As tsi.s 

man ran down the hai in the direction of Anchutz, Stephss
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recalls believng that he had seen this person earlier 
that afternoon with Mrs. Brewer. Stephens described him 

as a White male of average build, in his 30’s, 5’10" to 11" 

tall., weighing 165 pounds and wearing a dark sdt presentng 

a neat clean appearance (Memphis 44-1987 Sub A. sec. 1).

Like Stephens, Anchutz was a resident Of the rooming 

house and in his room at the time of the shooting. Also 

Ike Sttephens, Anchutz occupied a room adjacent to "John 

Willard." He. recalls watching television in his room that 
afeennpon»whex he bear’d a gun shot. immediately, he went 

to the. door and as he opened it saw a man running toward hm. 

This man covered his face as he ran and carried a blanket 

wrapped bundle. Anchutz addressed the man, saying: "I 

thought:-1 heard a shot:." The man responded: "Yeh, it was a­

shot." Anchutz described the man as 6’ tall with a slim 

build and in his 30’s (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1).

(2) Canine Amusement Company. The Canipe Amusement 

Company is located at 424 South Main Street and is just a 

shoort distmce from Bessie.Brewer's Rooming House at 422 
South Main Street. In the recessed entrance to C<aloipr Company 

a blanket wrapped bundle (presumably the bundle Stephems 

and Anchutz saw) containing valuable pieces of physical 

evidence was recovered shootly after the shooting.

-50-

i
2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



The store twiner, Guy W. Canipe, and two customers, 

Brasil Finley and Julius L. Graham, were in the store at the 

time of the assassination. Each was inteve.eeed by the 

FBI and described hearing a "thud" Which drew their attention,, 

and as they looked to see what had happened, they observed 

the blanket wrapped bundle in the entrance. At;the same ’ 

time, they saw a man dressed in a dark suit walking rapidly 
south on the sidewalk away frcm the bundle. A few moments 

later, they said, a white compact autcmhile - possibly a 

Mustang - proceeded north on South Main Street at a high 

rttt of speed. The male was described as white, approximately 

30 years of age with a medium build, 5’10" to 6' tall and 

weighing 160 to 180 pounds. (Memphis 44-1987 Sub A sec 1). ,

Ite bundle, after being discovered at Campe's dooway 

by a member of a Mem>ph.s Police Department Tactical Squad, 

fi.irst cane into the custody of inspector Zachary of the 

Mamtas Police Department*s Hamcicfe Bureau. Later in the 

evening of Apil 4, 1968, between 9:00 p.m. and 10:00 p.m., 

Inspector Zachary delivered the bundle to SA.C Jensen who 

immddately had it Awn by agent: courier to Washington for .< 

laboratory txtmintti0nn (Mamtas 44-1987-610). Ite bundle 

contend a Model 760 Remington Gamemsster riftt, 30-06 

Springfield caliber, and a blue zipper teg. The bag contained 

varicus toilet artceLs along with a pair of men’s underwear
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with Sundry tags, a pair of binoculars, two cans of 

beer, and a paper bag bearing an rdverti.sesntt for York 

Arms Company, M^his, Temessee, with a York Arms Company 

cash sales receipt dated Apr! 4, 1968 (Memphis 44-1987 

Sub A sec 1).

(3) mfomation and Physical Evidence Tracked. The 

invsstigrti<n continued with emphasis on. tracing all physical 

sviicSmce and information received. To this end a search 

of ail Meq>his area hotels and motels was toitaaed for 

the source of tie blanket and bar of soap found tn the blue 

zipper bag. Also, registratooss at area trns were examied 

for the unknown suspect who filed the rooming house and who 

might- be driving a white coropat rutomci)ile. At the same 

tme, the rifle, scope, binoculars, cans of beer, laundry ‘

tags and other itsms were tracked (HQ 44-38861-139). _

The rifle and scope were quickly traced to the Aero 

Marine Supply Company in BintOngran, Al^ma. The rrifle 

was sold to a 'Harvey lowm/er" March 30, 1968. The scope, 

along with a second rifee, was purchased March 29, 1968, 

but 'Lownyer" exchanged this rifle the foliw7Og day for 

the one recover^ at the Ca0lpe Amusement Company. Accord­

ing to the Aero Marine saesman, "Lownyer" explained that 
he talked with his brother and was advised a more powerful 

rifiee was necessary for deer hunting in Wisconsin. However,
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a laboratory exemLnetecnl of this returned rifile revealed 

that it was clogged with cosmaline (a heavy grease fieeaml 

preservative) and could not be loaded and .readied to fire 

(HQ 44-38861-432). The ialsmann also provided a physical 

description of "Lownyer" Which matched those previously 

obtained (HQ 44-38861-1.80).

The paper bag and the sales receipt from York Aims 

Company led agents to the Memphis store Where the binoculars 

were purchased. The York Arms salesman explained that he. 

sold the pan of binoculars at approximately 4:00 pm 

Arrl 4, 1968, to a whte mile matching the descriptions 

previously obtained (Memphis 44-1987 Sub A sec. 1). By

checking the manuacctsrer’s can codes and distr-ibutlOTi records, 

the two beer cans were traced to Southhaven Minnow Shop, 

Southhaven, Miississirri- (HQ 44-38861-1360).

The center of the inititigetecn shifted frcm Mampis 

to Bingham on Anri 9, when the search of Memphis urns 

focused on the Rebel Mntel and the Apri 3 registration 
record of an Eric Starvo GOt. It was alrcaidy known that 
the rifle and scope were purchased in Bimangtem and the 

G^t registration also pointed to Bimu^am. The registra­
tion record aroused interest because Galt registered for the . 

night of ATil 3 only, listed a Bimhghm address and drew a 

Mustang with Alabama Icmse plates, (HQ 44-38861-1.1.80).
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The possibility of a Ink better Eric Starvo 

Git and the unknown subject was pursued bn Alabama. by the 

Biminghma and Mobile offcces. In their pursuit they 

learned that on August 29, 1967, Gait purchased a 19 66 

white. Mustang automobile. The Bureau agents also learned 

that the State of ALbasma issued a motor vehicle operator’s 

Icensse bn October 1967 to Eric Starvo Gat, 2608 Highland 

Avenue, BimInnghan, Alabama. The physical description 

obtained from this ICensse matched those previously received: 

White male, born July 20, 1931, 5'1.1" tall, 175 pounds with 
blue eyes and brown hUr (HQ 44-38861-1180). -

When the investigaton moved to Git’s BbLmbinghmn 

address it was learned that Gait lived there in late August 

unil early October 1967. Because, of the length of this 
contact, emphasis was placed on developing information on 

Gait’s background. SigriLficli1tly, it was learned that during 

his Bimbingamn sojourn Gat expressed an enthusiastic 

interest in dancing and attended dancing school there 

(HQ 44-38861-607).

(4) Los Angeles. Soon after the Bimbinghm^ correction 

was uncovered Los Angeles became a focal point in the investi­

gation. The sbgiifChicct of Los Angeles became apparent 

A>pil 11, with the knowledge e of four facts.

One, when on A>pil 11, 1968, the Bureau Iccat^i Gat's 
abandoned Mustang in Atlanta a search of it indicated that
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Gilt had had it serviced twice in the Los Angeles area 

(HQ 44-38861-989).

Two, also iucicent to the search of the Mustang a 

fragment of cardboard torn from a Kleenex box was fond. 

On it were the names and Los Angeles addresses of Anita 

KatzWinkel and Ginger Nance (HQ 44-38861-989).

Three, laundry marking’s from the recovered underwear 

were traded to Home Service Laundry and Dry Cleaning, 

Hollwooxi, Gaifornia (HQ 44-38861-885). The foiowwg 

day agents learned that the name Eric Starvo Gdt appeared 

in the laundry's records.

Lastly, a pir of pliers recovered frcrn the bite 

zipper bag were traced to the Rompage Hardware Store which 

is within five blocks of Home Service Laundry and Dry 

Cleaning (HQ 44-38861-1.174).

Since it was known that wule in Birmingham Gilt 

pur-sued an interest in dancing, H dance schools in the 

Los Angel.es area were checked. Gnat's name appeared in 

the records of the National Dance Studio, Los Angeles. 

(44-38861-1293).

Eventually, the dance studio cutset proved t° be 

mast important because it was through an inteervew with the 

dance studio owner that a photograph of Eric Starve Gilt was 

finally obtained. The owner keyed the agents t:o an interest
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Gdit had expressed in attending a bartending school 

(HQ 44-38861-1.066). Checking the area, the Interniatocnal 

School if Bartending was located and it provided Gat’s 
gradation photograph. For the first- time, agents were 

able to see and distribute a photo of their subject. To be 

sure of maximum dissemination, the photo was circuilaeed among 

the news mecdia (HQ 44-38861-967).

Wile in Los Angeles Gat first lived at the Serrano 

Apartments and later at the St. Francis Hotei. Persons 

contaceed at these locating called him a "loner" and 

described him as a person who kept to himself. A departure 

from this characterizato^, however, was reported by Charles 

Stein who, at no expense to himseUf, rode with Gat in the 

Mustang from Los Angeles to New Orleans and return.

Stein explained that he and his sister Rita Stein met 

Gat. through their cousin Marie Matin who was working as a 

bar maid at the Sultan Bar located in the St. Francis Hotel. 

Gat had mentioned to Matin that he was planning to drive 

to New Orleans and she asked if he would be wiling to give ■ 

her cows in a rid therre in order to pick up her children. 

He agreed, but it was Charles and not Rita who went Hong 

with Gait (HQ 44-38861-1117).

Notwithstanding the hffomatocn Stein providd, tte 

investigatora moved no closer to locating Gaat. New Orleans
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was scoured for clues and although Git’s hotel and ram 

were located the effort was fruitless (HQ 44-38861-1197). 

Stein also stated Gat made several telephone calls from 

pay teeeph<nus> along the way but an exhaustive search of 

countless telp^nle records, number’s and subscribers 

produced nothing (e.g. HQ 44-38861-3857). Lastly, Stein 

explained that GR concd-tineed the ride to New Orleans 

on Carles Stein, Rita Stein and Marie Motin joning 
George WaUace’s American independent Party. Each joined 

but again the ensuing ijivestigltiin of this lead learned 

nothing (HQ 44-38861-1003).

(5) Atlanta. On April 11, 1968!, a citizen call came 

though to the Atlanta Police Department reporting the missing 

white Mustang. According t:o this cHler and another person, 

both intlevie.eeed by the FBI, the abandoned Mustang was parked 

shortly before 9:00 a.m. Appil 5, 1968, by a lene man matching 

Gat's description. ' The discovery of Gat's Mustang immediately 

caused agents to seek out any additional contacts by Gat in 

Atlanta (HQ 44-38861-989). -

Because Gat was beHeved to use low cost rooming houses 

Hl such estabisstments were contacted for any sign of him. 

Success was found at Jimmie Dalton Gardner's Roaming House 

where GHt registered (March 24, 1968. Although Gat was 

nowhere to be found, l e had left eei&nce behind. Found
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in his ram were a booklet, ’Your Oporruaties in Lock- 

sm.thing;" and a collection of maps. One of these maps 

was of the city Of Atlanta with the rrsd<enci of Matin 

Luther King, Jr., and the headquarters of SCLC Girded 

(HQ 44-38861-967) -

Other evi<emce of Gat’s presence in Atlanta was 

received fnm the Piedfeont Laundry where records showed 

he picked up laundry A)orl 5, 1968 (HQ 44-38861-3627).

(6) Gat Identified, as Jernes Earl Ray. Knowing that 
Gat returned to Atlanta after the assassination all con­

ceivable modes of txansportaticn ini, around and out of 

Atlantia were checked (HQ 44-38861-907). However, Gat’s 
trail was cold; there was no evicence as t:o where he feed 

frcm Atlanta.

The Bureau become worried! because with, each passing 

hour Gift’s chances of avoiding capture became better and 

better. Therefore, the investigative emphasis shifted from ; 

foiowng; Gat’s trail to identifying Gaat. In an effort 

to a.ccrm’0ish this the Bureau iniiiaeed a crmoa■ative search 

, of three identical latent fugerprints boHeved to be Gatt’s 
(one inger-print was recovered frem the rffle; a second fom 

the binoculars; and a third from the map of Atlanta found 

in Galt's rom) against fngeprntss of white male ^gitves. 

To be sure, the Imitatonn to fugitives was purely soiculative.
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However, the speculation paid off when on A>ril 19, 1968, 

James Eirl Ray’s fngerprint card combed, identically 

(HQ 44-38861-1575).

* With the discovery that Eric Starvo Galt was James

Earl Ray, the invistigatOnn was redirected to a search 

of Ray’s whereabouts since the time of his Aril 23, 1967, 

escape from Missouri State Prison. Through the months of 

Aril and May the Ray-Galt steps were traced. Eventually, 

the Bureau was able to account for Ray’s whereabouts almost 

continuously since his escape. Nevertheless, his trail 

remained cold beyond Atlanta on Aril 5, 1968 (HQ 44-38861­

3509; and see Chronology infra).

In cian^e:Ctiin with their search, Ray’s family was 

identified, located, physically swrveiieed and periodically 

ineeridwedi for information (E.G., HQ 44-38861-3987). Also, 

pri:on imates and associates were queried (e.g. HQ 44-38861­

3502) as will as his mliary record perused (HQ 44-38861-1616). 

But, no clues develcped. Ray’s family said they knew nothing; 

they had not heard from nor been in contact with James and did 

not know of his whereabouts (Chicago 44-1114-27). Prison 

inmates and associates told tales of bounties offered for 

the death of Dr. King but exhaustive inristigat0as5 could not 

substantiate their clams (eg., HQ 44-38861-3767).

Frustrated, the Director prepared a memoradiima for the
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Attorney General dated May 13, 1968 in Which he explains 

that extensive investigation has not resulted in any new 

developments beyond Atlante, April 5. Therefore, the. 
Director requested authorization for telephone and micro­

phone surveillacce on Ray famly members. The request, 

however-, was never acted upon (HQ 44-38861-3509).

(7) Passport Search. From an interview? with a former 

celmate of Ray’s at Missouri State Pri^n it was leaned 

teat Ray appreciated the ease, with which, a person livng 

in Canada ^uld obtain a false passport (HQ 44-38861-3889). 

Though it i.s not dear that the celmate’s comments pre- 

cipiteted a search of Canadian passports issued since Ry's 

Apr.! 23, 1967- escape, it i.s known that on tee request- of 

tee FBI Legat in Canada such a search was conducted by tee 

Royal Canadian Mounted Police. A passport sear-ch was also 

conducted in Mexico and the United States (HQ 44-38861-4445). ’

Though tha search went through a staggering number 

of applications and was based on the comparison of Ray’s 

photograph to te submitted with the application, it proved 

to be tee necessary break in picking up Ray’s trail.. At , 
9:30 pm. Jura 1, 1968, The Legal attache, Ottawa, '

Canada, called the Bureau to advi.se that after reviewing '

some 175,000 applications the RCMP located a passport issued 1
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Aril 24, 1968 under the name Ramon George Sneyd which 

contained a photograph very definitely similar to Ray 

(HQ 44-38861-4190).

The passport was filed by the Kennedy Travel 

Agency in Toronto, Canada. mcidnt to their investi- 
gaticrn, the Royal Canadian Mounted Police contacted the 

travel agency and obtained a hand printed note frcm Sneyd 

concerning his applicator. The note together with the 

passport photo and a latent palm print were forwarcfed to 
the Bureau for laboratory examinaticn Which concluded that 

Ray and Sneyd were the same person (HQ 44-38861-4262, 4263). 

' (8) Ray Apprehended. The Kennedy ^1 Agency also

provided inio:matiOTl that Sneyd purchased a round trip air 

ticket from Toronto to London departing May 6 and returning 

May 21, 1968. But New Scotland Yard determined that Sneyd 

turned in the return portoOTi of the fare and received a 

May 7, 1968 ticket to Lisbon, Portugal pits a $14.60 voucher 

(HQ 44-38361-4319). .

Lnmigratocn authorities in Listen were immedaaely 

contacted. It was learned that Ray had entered Listen 

May 7 but had exited for London May 17, 1963 (HQ 44-38861­

4725).

Stops were issued by New Scot^dd Yard for Sneyd. At 

11:15 a.m, June 8, 1968, Ray was apprehended by offerers of
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New Scotlnd Yard wale he was passing through; British 

immigration offices in the London Airport. At the. tme 

he was planning a fight- to Brussels, Belgium (HQ 44-38861­

4616).

2. Alleged Gonspiraciss

Literally scores of aReged conspiracies wereV 

communicated to the Bureau. From the date of the. assas­

sination in. April, 1968, even up to this date, the FBI 

has been appracchd by numerous persons with stories 
whch purport to identify a conspiracy to kill King. t

Ihese worries involved the widest range of perpetrators 

and rarticrantis as weU as motives. To the extent 

that these leads were pursued, the Bureau was put in 

the rather difficult position of conducting an investi­
gation which ranged far beyond the concrete evidence 

that had already been obtained. When the leads wen 

in fact bogus ones, the FBI was attempting to rrovi a 

negative in each reported case. With a controversial 

fi^e, such as Dr. King, the pisiibilitiis of conspiracy 

were numerous;. QonseqeeLtly, the Bureau's crecdbility 

would nicess^arily be straneed, given. ills past rilation- 

ship with the civil rights leader, unless each story was 

disproved. Yet the Bureau atempted to cover each lead.
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As previously stated, each SAC was held person^ly 

responsible for an exp<ed.ted and thorough review.

Based on our review of the files, the task force 

is satisfied that the FBI did a credible and thorough 

job in attempting to identify any possible conspiracy 

or persons who could have been involved in the murder. 

In each of the aHegatocms received, the Buurtaa irnmddately 

imeriiewedi the person who was the source of the aUegatooi 

where this was possible (i.e. where the source was not 

anonymous). In siuotoors where the comlaint was not an 

obvious hoax the Bureau then atemptoi mmedately to 
identify the ale^ed participants and interview them. 

Were there was not a satisaacooyy explanation to dispel 

the alhgaton concerning; such marters as-whereabouts or 

associations, the Bureau then would check further. This 

does not mean that every alhgatoni was pursued to the 

ulimate degree. Judgment based on experience dictated 

many of the decisons;.

These judgments were also tempered by a critical 

factor. Within fffUn days after the murder, the FBI 

was convinlcld that Galt and Ray were the same per:son, 

that this individual purchased the rfUe, -rented the 

room acro>ss from the Lorraine Motel, and freed the shot 

that kiHed Dr. King. Whle them were many other people
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who were anthems tic toward Dr. King and many who 

had appiarntly dismissed killng him, any successful 

conspiracy would have to have involved Ray based on the 

evidence at hand. In all the years foHwing; this assas- 

sSratwn, the investigation has failed to reveal any 

crnnecticm beween any aHeged conspiratorss) and James ’ 

Earl Ray including those aHeged by Ray himself. Indeed, 

the overwhelming evidence, indicates that Ray was almost: 

totally alone during the, year after his escape from the 
Masami- State Prison.

We. have not addressed here, the Bureau's handling of 

particular conspiracy leads because of the large number of 
aHegatons involved. Bureau files can be checked for each 

reported lead and the resulting investigatoni on that:- lead, 

traced to its conclusion.
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C. The Story of James Earl Ray

1. Chronology of Ray's Activities On and 
After April 23, 1967

On Sunday, the 23rd of A>ril 1967, after he had
. A>ril 23, 1967

served seven years of a twenty year sentience for armed

robbery in the Missoni State Pentertiaiy at Jefferson

City, Jaimes Earl Ray escaped. When a truck appeared at

the prson bakery where Ray worked, a bread box was 

carried onto the truck to be delivered to a nearby prison 

’farm. Ray had concealed himself inside the bread box, 

and later fe^d farm the prison truck at a stop prior to its- 
reaching the Renz prsoon farm. (3503; Huie, pp.24-27.) */ 

Ray aieegedly headed first toward Kansas City
A>ri.l 24-28 

(Huie, p.27). On the third day he burglarized a

trailer sittnag by the Missouri River takmg a blanket

and food (Huie, p.27). For the next three nights he made

his way along the rairoad in the direction of Kansas City

*/ Ray has provided varying accounts of his escape from 
prion and of his subsequent activitees prior to apprehension. 
The task force s most credible view of his statements has 
been used here. These admissions of Ray are found in He Slew 
the Dreamer, Huie, Wiliam Bradford, Delacorte Press, New York, 
1968 (hereinafter, Huie); Ail other citations herein are for 
serials in the Bureau's MURKIN file, HQ 44-38861. The task 

-fora has obtained xerox copies of Ray's correspondence with 
Mr. Huie which reflect the admissions cited by Huie.
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to a city l^e enough so he would not be noticed and 

took a train t:o St. Louis. He then took a taxicab to 
East St. Louis, called a frend who drove him to Edwards­

ville whence he caught a bus for Chicago (Huie, p.28).

On May 3rd, Ray secured work for the next eight
May 3 

weeks as a dishwasher and cook's helper at the Indian 

Trail Restaurant in Winnetka, Illinois, and resided at 

2731 North Sheffield in Qhicoigo under the name John L.
Junie 5 

Rayns. He purchased a 1959 Chrysler automobile frm

a private owner on June 5th for $200 (5448). On
June 9

June 9th, he failed a drivers test, but passed the
June 12 

test on June 12th (5394). Ray moved from his
Sheffield address to 1648 Lunt Street on June 17th

- June 17
where he paid one week's rent. (5118). Ray was issued 

a driver's permit in the.name.of John L. Rayns for the 
June 21 

State of Hinos on June 21st (5394). During the week

of June 19th Ray left his .job, and requested that his 
final paycheck be forwarded t:o the Lunt Street address;, 

which it was (5118).

Thereafter, on July 14, Ray purchased a 1962
July 14 

Plymouth automobile from a commrccal dealer in East

St. Louis, Ulnons, and transferred the iccnnsed 

plates fom the Ohysjler to the Plymouth (5413; Huie, 

p.39). Leaving East St. Louis on July 15, Ray proceeded
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to MorttreH, Canada, via Indianajplis, Detroit and July 15

Windsor (Huie, p.40). His prime objective was 

allegedly to secure a Canadian passport (idm p.41).

As John L. Rayns, he registered for an overnight 

stay at the Bourgard Motel in Dorion, just west of 

Montreal (idm, p.43; 5437x). , ,

Next, Ray first used the alias Eric S. Gl1P July 19

when he signed a six month lease .for an apartment 

in the Harkay Apartments, 2589 Notre Dame East, in 

Montreal (2192; Huie, p.43). Ray then allegedly 1

held up a food store steatag $1700 (Hue, p.47).

The fclhwng day he spent $300 for new clothes at the 

Tip Top TUors, 488 St. Catherine West, had his hair 
cut and a manicure at the Queen Elzaabehn Hotel (Huie, 

p.48). He also ordered on July 21st a $75 taiLor-adde 

suit at the English and Scotch Woolen Company (4692). 

(A north and a half later, by a letter frcm Birmingham 

feted September 6, 1967, this tailorng company was ' 

instructed by Ray to send the fnliitedi garment to him 

at his then Bimntnthmn address.) Thru days later Ray July 24 

ordsrsd three sex books frocm Futura Books, Inc., in 

mgewAood, California,, (2192), and on July 28th, he July 28

enrolled in a correspondence course at the Locksmithing 

Institute, Little Falls, New Jersey (2068). Both matters 

wen paid by Canadian money orders.

. -67- . .

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176




